
 

 

DPr-BRM-II.0012.20.4.2024 

Protokół nr 4/X/2024 

posiedzenia Doraźnej Komisji ds. Rodziny, Dzieci i Młodzieży w Łodzi 

Rady Miejskiej w Łodzi 

z dnia 15 października 2024 r.  

 

I. Obecność na posiedzeniu: 

stan Komisji  - 4 radnych  

obecnych  - 4 radnych  

oraz zaproszeni goście. 

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 i nr 2 do niniejszego protokołu. 

Zaproszenie dla radnych na posiedzenie stanowi załącznik nr 3 do niniejszego 

protokołu. 

Zaproszenie dla gości na posiedzenie stanowi załącznik nr 4 do niniejszego 

protokołu. 

 

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył: 

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski. 

 

III. Proponowany porządek posiedzenia: 

1. Przyjęcie porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołu nr 3/IX/2024 z dnia 17 września 2024 r.  

3. Sprawozdanie z realizacji „Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej w Łodzi na lata 

2023 - 2025” za rok 2023 – druk nr 236/2024.  

4. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 

 

IV. Przebieg posiedzenia i przyjęte ustalenia. 
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Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski powitał radnych oraz 

zaproszonych gości. Na podstawie listy obecności p. Przewodniczący stwierdził 

quorum niezbędne do prowadzenia obrad i podejmowania prawomocnych uchwał 

i opinii.  

 

Ad pkt 1. Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący Komisji przedstawił proponowany porządek posiedzenia. 

Uwag nie zgłoszono. 

Porządek obrad został przyjęty przez aklamację. 

 

Ad pkt 2. Przyjęcie protokołu nr 3/IX/2024 z dnia 17 września 2024 r.   

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski poinformował, że protokół 

został udostępniony w Aktówce. 

Uwag do protokołu nie zgłoszono. 

Protokół został przyjęty przez aklamację. 

 

Ad pkt 3. Sprawozdanie z realizacji „Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej 

w Łodzi na lata 2023 - 2025” za rok 2023 – druk nr 236/2024.  

 

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: o wprowadzenie do 

bieżącego punktu porządku obrad poprosił przedstawiciela Centrum 

Administracyjnego Pieczy Zastępczej.   

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: omówił Sprawozdanie ujęte w druku nr 236/2024. 

Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.  

Pytania:  

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: ilu koordynatorów 

przypada na jedną rodzinę? 



 

3 
 

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: zgodnie z ustawą jest to do 15 rodzin na jednego 

koordynatora. Rodzin mamy więcej i przyznaję, że zatrudniamy osoby, które de facto 

wykonują pracę koordynatora. Ale nazywamy ich specjalistą do pracy z rodziną. Jest 

to powszechna praktyka w całej Polsce. I wtedy mamy tych rodzin do 30.  

Koordynatorzy i asystenci otrzymali podwyżkę wynagrodzenia 1000 zł.  

Radna p. Katarzyna Wachowska: dziecko wraca do rodziny biologicznej i co dalej? 

Czy jest opieka, kontrola, bo wiadomo, że są to często rodziny dysfunkcyjne i nie bez 

powodu dziecko zostało wybrane, ale jednak do rodziny wraca. I co dalej? 

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: mamy zasadę, że od miesiąca do 3 miesięcy prowadzimy 

nadzór, kontakt powrotowego asystenta rodziny. Następnie przekazujemy sprawę do 

MOPS-u. Najczęściej jest tak, że sąd wyznacza dla rodziny kuratora.  

Radny p. Piotr Ciepucha: sąd zazwyczaj określa plan powrotu i przebieg opieki 

kuratorskiej, a pracownicy socjalni mają baczenie nad takimi rodzinami.  

Zastępca Dyrektora MOPS p. Marzena Mazerant: pracownicy socjalni, ale też 

asystenci rodziny, osoby zatrudnione w ramach MOPS.  

Radny p. Piotr Ciepucha: jaka jest podaż na rynku koordynatorów rodzinnej pieczy 

zastępczej? Czy są w ogóle takie osoby, bo wiem, że w niektórych obszarach 

naszego państwa jest z tym problem. Trzeba mieć odpowiednie wykształcenie, kursy, 

kwalifikacje więc nie każdy się na to decyduje.  

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: zawód koordynatora rodzinnej pieczy zastępczej nie jest tak 

zamkniętym zawodem jak pracownik socjalny. Pracownik socjalny, to jest jedyna 

osoba, która może wykonać wywiad środowiskowy. Koordynatorem może zostać 

osoba po psychologii, pedagogice, resocjalizacji.  

Radny p. Piotr Ciepucha: jest konkurencja na rynku pracy w tym obszarze.  

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: tak, szkoły i młodzieżowe ośrodki wychowawcze nam 

zabierają te osoby.  
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Zastępca Dyrektora MOPS p. Marzena Mazerant: rozmawiając z przedstawicielami 

wyższych uczelni wiemy, że pewne kierunki nie są otwierane, ponieważ nie ma 

zainteresowania. Jedno to kwestie finansowe, a drugie to trudność w wykonywaniu 

tego zawodu. Nie każdy się nadaje do wykonywania tej pracy. Zauważamy trudność 

w zatrudnianiu asystentów rodziny i pracowników socjalnych.  

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: zawsze na koniec maja 

robiona jest promocja pieczy zastępczej. Zawsze po takich akcjach promujących 

macie osoby, które udaje wam się zachęcić do przyłączenia się do was? Czy akcje 

przynoszą efekty? 

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: zgłasza się nawet dosyć dużo osób, natomiast w procesie 

rekrutacji lub podczas szkoleń osoby się po prostu wykruszają. Najwięcej szkoleń 

mamy dla osób wskazanych przez sąd. Są to członkowie rodzin.  

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: ile dzieci w Łodzi jest 

w tej chwili w pieczy zastępczej? 

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: będę prezentował wyniki z września 2024 r. – dzieci w pieczy 

jest 1351, przy czym w rodzinnej – 1136, natomiast w rodzinnych domach dziecka – 

215. Dodatkowo dzieci z pieczy instytucjonalnej jest 576. Łącznie prawie 2000 dzieci.  

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: a macie porównanie jak to 

wygląda w innych miastach?  

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: swego czasu robiliśmy takie porównania, ale teraz już nie 

robimy takich statystyk. Piecza łódzka jest największa w całej Polsce.  

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: a macie analizy z czego 

to wynika; ile dzieci w Łodzi jest w tej chwili w pieczy zastępczej? 

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: nie mamy takich badań, a ja nie chcę spekulować.  

Zastępca Dyrektora MOPS p. Marzena Mazerant: być może jest to pokłosie 

„ustawy Kamilka”, być może szybciej jest reakcja na nieprawidłowości. W 2023 r. 

podpisaliśmy 7 nowych umów na rodziny zastępcze zawodowe, a na ten rok mamy 
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już 16 takich umów. W październiku mamy w planie podpisanie kolejnych sześciu. 

W tym roku otrzymaliśmy dodatkowe środki na 13 dodatkowych umów. Trzymamy 

kciuki za te rodziny, bo bywa też tak, że po krótkim czasie rezygnują twierdząc, że je 

to przerasta.  

Wiceprzewodniczący Komisji radna p. Ewa Bujnowicz – Zelt: jakie warunki 

trzeba spełnić, aby zostać rodziną zawodową? 

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: chęć, zdrowie, przejście badań psychologicznych w których 

bada się predyspozycje i motywacje, ukończenie kursu. Trzeba być otwartym na 

nowe doświadczenia i posiadać chęć podjęcia takiej pracy.  

Wiceprzewodniczący Komisji radna p. Ewa Bujnowicz – Zelt: jaki przepis 

reguluje to, kto może zostać rodziną zastępczą?.  

Zastępca Dyrektora Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej 

p. Bartłomiej Kowalik: jest to ustawa o wspieraniu rodziny i systemie pieczy 

zastępczej.  

Radny p. Piotr Ciepucha: są jeszcze rozporządzenia wykonawcze.  

Dyskusja.  

Radny p. Piotr Ciepucha zwrócił uwagę m.in. na fakt, że placówki są przepełnione. 

Czy nie należałoby zastanowić się nad tym, żeby utworzyć, być może, nowe placówki 

w celu rozładowania nadmiaru podopiecznych w placówkach obecnie 

funkcjonujących.  

Zastępca Dyrektora MOPS p. Marzena Mazerant: pani Wojewoda Łódzka powołała 

zespół ds. reagowania kryzysowego w pieczy zastępczej. Utworzenie nowej jednostki 

jest obwarowane ustawowo pewnymi warunkami, m.in. opinią Rzecznika Praw 

Dziecka. Wszyscy widzą tutaj trudność, ponieważ wiemy że inne powiaty uzyskują 

negatywną opinię. Pani wojewoda mówi, że opinia nie musi być pozytywna, ale musi 

być wydana. Nasza sytuacja jest taka, że w placówkach interwencyjnych mamy 

dzieci z innych powiatów.  

Czy myśleliśmy? Na ten moment raczej nie. Raczej idziemy w kierunku rodzicielstwa 

rodzinnego. Na tych spotkaniach wybrzmiewa, że raczej mało który powiat myśli 
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o nowej placówce. Padła propozycja, aby może przekształcać placówki typu 

socjalizacyjnego na interwencyjne.  

Jeśli chodzi o wynagrodzenia, to w Łodzi są one trochę wyższe niż ustawowe. W tym 

roku miasto przeznaczyło ponad 3 300 000 zł na zwiększenie wynagrodzeń. Od 

1 czerwca, zgodnie z rozporządzeniem Rady Ministrów, nie tylko wzrosły 

świadczenia, ale po raz pierwszy nałożono obowiązek wzrostu wynagrodzeń 

o 11,4%. Zawodowe rodziny zastępcze, które posiadają ponad 3 letni staż pracy 

osiągają wynagrodzenie od 2000 do 3300 zł, z dodatkiem 1000 zł.  

Więcej pytań i głosów w dyskusji nie zgłoszono.  

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski uznał, że Komisja 

zapoznała się ze Sprawozdaniem z realizacji „Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej 

w Łodzi na lata 2023 - 2025” za rok 2023 – druk nr 236/2024.  

 

Ad pkt 4. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 

Przewodniczący Komisji radny p. Krzysztof Makowski: poinformował, że kolejne 

posiedzenie odbędzie się w formie wyjazdowej w Domu Dziecka nr 12 oraz 

w mieszkaniu chronionym.   

Uwag nie zgłoszono.  

Innych spraw nie wniesiono. 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski podziękował za udział 

w obradach i zamknął posiedzenie Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji    Protokół sporządziła  

 

Krzysztof Makowski    Monika Olejniczak 

 

 

 


